
مجلس امید و تحول اقتصاد
یز آب بر

نگاه

 آیا مراقب فاز دوم 
نقشه اروپاییان هستیم؟!

 
تروئی��کای اروپ��ا مخالفت خود ب��ا تمدید 
نامحدود تحریم تس��لیحاتی ایران را موفقیتی 
تاریخی)!( در عرصه دیپلماس��ی عنوان کرده و 
آن را مصداق پایبندی)!( خود به س��ند برجام 
و قطعنامه 2231 شورای امنیت سازمان ملل 
متحد قلم��داد می کند! در ای��ن میان، برخی 
رسانه های داخلی جریان طرفدار مذاکره دوباره 
با آمریکا، با تکیه بر مخالفت سازماندهی شده و 
هدفمند اروپاییان با خواسته آمریکا و یاد کردن 
از آن ب��ه عنوان یک »پی��روزی دیپلماتیک«، 
خواسته یا ناخواسته در صدد تکمیل »فاز دوم« 
نقشه مشترک »واشنگتن/ اتحادیه اروپایی« در 

قبال کشورمان هستند! 
به راس��تی صورت مسأله چیست؟ آیا آنچه 
در آخرین جلس��ه شورای امنیت سازمان ملل 
با ه��دف بررس��ی تمدید تحریم تس��لیحاتی 
ایران گذش��ت، مص��داق »مخالف��ت ذاتی« و 
»استقلال طلبانه« اروپاییان با کاخ سفید بود یا 
حکایت از »مخالفت محاسبه شده« و »هدفمند« 
با واش��نگتن، آن هم ذیل یک نقشه مشترک 
دارد؟! متاس��فانه گزینه دوم صحیح اس��ت! با 
تجمیع 2 گ��زاره »تصویب قطعنامه ضدایرانی 
اخی��ر در آژان��س بین المللی ان��رژی اتمی« و 
»مخالف��ت اروپاییان با تمدید نامحدود تحریم 
تسلیحاتی ایران« به وضوح درمی یابیم اروپاییان 
در حال تکمیل فاز دوم »نقش��ه مشترک خود 
و آمری��کا« ب��ا هدف »تمدید مح��دود تحریم 
تسلیحاتی ایران« هستند. هنوز بازیگران اروپایی 
بر سر مدت زمان تمدید این تحریم، به خروجی 
و نتیجه ای واحد نرس��یده اند. برخی بازیگران 
اروپایی معتقدند این مدت زمان باید 3 ساله و 
برخی دیگر، معتقدند باید 6 ماهه باشد تا پس 
از آن، دولت جدید آمریکا در ماه مارس س��ال 
آین��ده ) فروردین ماه 1400( تصمیم به لغو یا 

عدم لغو این تحریم ها و محدودیت ها بگیرد! 
در ای��ن بازی مش��ترک، مقامات آمریکایی 
نخست گزاره ای نشدنی به نام »تمدید نامحدود 
تحریم های تسلیحاتی ایران« را مطرح کرده اند. 
پس از آن، بازیگران اروپایی ضمن مخالفت با این 

گزاره، بر 3 هدف اصلی خود متمرکز هستند.
نخس��ت اینکه خ��ود را به عن��وان »ناجی 
برجام«)!( تلقی کرده و نزد افکار عمومی جهان، 

روی این مسأله مانور دهند. 
دوم مخالفت خود با تمدید نامحدود تحریم 
تسلیحاتی ایران را به عنوان یک برگ برنده، در 
مذاکرات برجامی بعدی شان با کشورمان نگاه 
داش��ته و آن را مصداق عینی حمایت از ایران 

در مقابل واشنگتن جلوه دهند!
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افزایش شعب آزمون برای 
 توقف  در حفظ سلامتی کنکوری ها

ایستگاه نخست

 یادداشت مهدی چمران برای »وطن امروز« کنکور ارشد و دکترا به تعویق افتاد
در واکنش به اعتراف اخیر محسن هاشمی

»وطن امروز« گزارش می دهد؛ نمایندگان ملت در ریل گذاری اقتصادی کشور چه اصولی را باید مدنظر قرار دهند

جلب اعتماد مردم؛ پیش زمینه مردمی سازی اقتصاد                                                  قوانین کشور باید مطابق با اهداف اقتصاد مقاومتی بازنگری شود

          1181 سال  و  251  روز گذشت    

مهندس مهدی چمران*: پیش از 
اینکه شورای پنجم کارش را آغاز 
کند، انتظار داشتیم شورا و دولتی که کاملا هم جهت 
هستند همکاری صمیمی، نزدیک و منسجمی داشته 
باشند و همچنین همکاری بسیار کارآمد و صمیمانه 
بین شورا و شهرداری از یک سو و دولت از سوی دیگر 

به وجود بیاید. 
قبل از شورای پنجم، شهردار و شورای شهر از افراد 
با طیف های مختلف سیاسی حضور داشتند و هم جهتی 
وجود نداشت، البته متذکر شوم شورا کارش تخصصی 
است و نباید وارد سیاست شود و یکی از مشکلات ما در 
شهرهای بزرگ، سیاسی شدن در هر طیف شوراهاست 
که باعث می شود مسائل تخصصی به حاشیه رانده شده 

و مشکلات برای مردم ایجاد شود و باقی  بماند. 
 زمانی شهردار و شورا با دولت در یک طیف سیاسی 
نبودند و به شهرداری کمک چندان چشمگیری نمی شد.

در حال حاضر می بینیم یک اتوبوس برای شهرداری 
در 10 سال گذش��ته خریداری نشده است، در حالی 
که حداقل باید 4 هزار دس��تگاه اتوبوس به شهرداری 
تهران تحویل داده شود. هم اکنون تعداد اتوبوس های 
شهرداری به 5 هزار دستگاه می رسد که تعدادی را نیز 
از رده خارج کرده اند، در حالی که تهران باید  10 هزار 

دستگاه اتوبوس داشته باشد. 
ش��هرداری تهران با کمبود بودجه روبه رو است. با 
رکودی که در کشور به وجود آمده و رکودی که شورا و 
شهرداری با وضع سلسله قوانینی به خود تحمیل و کار 
ساختمان سازی را تعطیل کردند، به همین دلیل بودجه 
خوبی ندارند و ناگزیر از اتوبوس های دوره قبل استفاده 

می کنند و توان خرید هم ندارند. 
 اتوبوس ه��ای دوکابین که این روزها بخش عمده 
ترافیک حمل و نقل تهران را به دوش می کشد، در زمان 
مدیریت شهردار و شورای شهر قبل از چین خریداری 
ش��ده و هزین��ه خرید حتی یک اتوب��وس را دولت به 
ش��هرداری نداده اس��ت. ش��هرداری آن زمان خودش 
مستقیم اتوبوس ها را خریداری و حتی هزینه گمرک و 
سود بازرگانی را پرداخت کرد، البته این را هم متذکر شوم 
که دولت نه  تنها به تهران که به هیچ کدام از شهرهای 

کشور اتوبوس نداده است. 
ما فکر می کردیم وقتی ش��هردار اسبق آقای دکتر 
قالیباف و شورا تغییرکردند و شورا، شهرداری و دولت با 
یکدیگر همسو شدند و شهردار را به هیأت  دولت دعوت 
می کنند، حتما از شهرداری حمایت کرده و مردم از این 
همسو بودن نفعی می برند اما متأسفانه وضعیت شهر 

تهران بدتر شد. 
خاطرم هست آن زمان با تلاش، کوشش و ارتباطاتی 
که داشتیم از کمک مالی و وام های بانکی برای ساخت 
مترو استفاده  کردیم. هیچ کدام از تجربیات و کارهای 

انجام شده در دوره های قبل، در دوره پنجم عملی نشد 
و بر خلاف انتظار به گونه ای شده است که رئیس شورای 
شهر فعلی، خود به دولت و شهرداری انتقاد می کند و 
ما نیز از این صحبت ها مطمئنیم و آن را می پذیریم و 
واقف هستیم که در بحث حمل ونقل هیچ گونه حمایتی 

نشده اند. 
در مورد ساخت مترو نیز باید بگویم در پایان دوره 
کاری م��ا بخش عمده ای از خط ۷ افتتاح ش��د، البته 
نواقصی داش��ت که آن را ظرف چند ماه اگر خودمان 
حضور داشتیم تا آخر همان سال رفع می کردیم. خط 
6 مترو نیز اندکی آماده بود که من درخواست کردم آن 
را افتتاح نکنید و بگذارید زمانی که کامل شد در دوره 
بعد از ما افتتاح شود که هنوز هم همان میزان ایستگاه 
را که آماده بود تا میدان شهدا افتتاح کرده اند و همچنان 

در حال انجام کار هستند. 
 البته اگر مابقی ایس��تگاه ها نیز افتتاح شود قطار و 
واگنی وجود ندارد که بتوانند برای بهره برداری مردم از 
آن استفاده کنند و ناگزیرند از قطارهای خط های دیگر 
کاس��ته و برای راه اندازی ایستگاه های جدید استفاده 
کنند که این کار در مجموع به ترافیک کمک نمی کند 
زیرا میزان واگن و قطار ثابت است و قطاری اضافه نشده 
است. ما فکر می کردیم در این دوره درباره خرید اتوبوس، 
واگن و ساخت مترو پیشرفت های بیشتری داشته باشند. 
در دوران شهرداری فعلی یک واگن جدید هم خریداری 
نشده و از تمام واگن هایی که قبلا خریده شده و در بندر 

مانده بود نیز استفاده کردند. 
در صورتی که شهرداری تهران همین امروز بتواند 
واگن خریداری کند، یک س��ال و نیم تا 2 سال دیگر 
می توانند تحویل بگیرند و بخش عمده ای از آن را نیز در 
»واگن سازی ری« مونتاژ کنند که زمان زیادی می برد تا 
مردم از آن بهره ببرند. بنابراین در مترو که حمل و نقل 
سنگین ما را به دوش می کشد و می تواند بسیار در دوران 
کرونا نیز کمک کند که فشردگی وجود نداشته باشد، 

اتفاق خاص و جدیدی نیفتاده است. 
در بحث ساختمان سازی نیز کم کار شده است. وضع 
و تحمیل قوانین جدید باعث کاهش ساختمان سازی 
شده و از این رو عوارض ساختمان سازی درآمد چندانی 
برای ش��هرداری نداشته اس��ت، بنابراین هیچ کدام از 
پروژه های مهمی که پیش از دوران شورای پنجم اجرا 
می شد الان قابل اجرا نیست و بزرگراه ها، پل ها و... دیگر 

احداث نمی شود. 
یکی-  دو پلی هم که در حال ساخت آن هستند با 
تأخیر احداث می شود که دلیلش کمبود منابع مالی و 

مدیریتی است که در شهرداری وجود دارد. 
مس��یر حرکتی ما در دوره های دوم، سوم و چهارم 
ش��ورای ش��هر تهران تلاش و کار جهادی بود. سعی 
داش��تیم درآمدهای سالم داشته باش��یم و بتوانیم از 

کمک های دولتی نیز استفاده کنیم، بنابراین زمانی که 
می خواستند بودجه را ببندند ما در دولت فعالیت کرده 
و با رئیس جمهور، وزرا و بویژه سازمان برنامه و بودجه 
ارتباط داشتیم تا برای متروی تهران رقم خاصی کنار 

بگذارند. 
زمانی که بودجه س��ال به مجلس هم می رفت باز 
فعالیت می کردیم و در مجلس نیرویی داشتیم و شهردار 
تیمی داشت و از طریق شورای عالی استان ها، معاون 
پارلمانی به مجلس معرفی کرده بودیم که می توانست 
به صحن برود و در مجلس حضور داش��ته باش��د و با 
کمیسیون های شورا حضوری رایزنی کند. ما فعالیت های 

زیادی برای به دست آوردن منابع مالی داشتیم. 
زمانی که بودجه را می خواس��تند ببندند از 300 تا 
500 میلیارد تومان برای متروی تهران می گرفتیم و در 
موضوع بلیت، سهم دولت را که یک سوم از کل قیمت 
بلیت بود، یعنی حدود 100 میلیارد تومان، توافق و تلاش 

می کردیم این پول را از دولت وصول کنیم. 
از جمل��ه تلاش های ما این بود که به س��ختی و با 
نامه نگاری های زیاد، ملاقات و ارتباطات با وجود مشکلات 
تفاوت طیف سیاسی، صمیمانه با افراد مختلف همکاری 
کنیم. با دستور رئیس جمهور، معاون اول، وزیر دارایی و... 
بررسی هایی انجام می شد و میزان بدهی ها را محاسبه 
کردند و به توافق رس��یدیم که دولت 15 هزار میلیارد 

تومان به شهرداری بدهکار است. 
اینکه بخواهیم در شورا بنشینیم و فقط به سخنرانی 
اکتفا کنیم و بگوییم باید چنین و چنان شود، کاری از 
پیش نمی رود. باید در دل کار رفت تا مشکلات مردم 

رفع شود. 
 درباره بدهی هایی که شهرداری داشت نیز باید بگویم 
ما به این نتیجه رسیدیم که این پروژه ها را هر چه زودتر 
تمام کنیم. به رغم اینکه بودجه کافی نداشتیم، مجبور 
می ش��دیم قرض کنیم و حداقل 50 درصد از پروژه را 
انجام دهیم تا سال بعد با افزایش قیمت روبه رو نشویم 
و هر چه پروژه ها زودتر تمام می شد، افزایش قیمت سال 
جدید را نداشتیم و از نظر اقتصادی، عمرانی، اجتماعی، 
فرهنگی، سیاسی و کار برای مردم، اقدام درستی بود. 

نرخ هایی که سازمان برنامه و بودجه هر سال به عنوان 
فهرست بها برای کارهای پیمانکاری و مشاوره ای تعیین 
می کند، بر اساس تورم سالانه 15 درصد )و بیشتر( است 
که طبیعتاً هر سال هزینه ها افزایش می یابد؛ پس بهتر 
است پروژه ها هر چه زودتر تکمیل شوند؛ نکته دیگر اینکه 
مردم در دوره های قبل شورا زودتر از پروژه تمام شده- به 
طور مثال مترو- استفاده می کردند که به نفع شهرداری 
و از نظر مصرف بنزین به نفع دولت بود و از همه مهم تر 
اس��تفاده مردم از نظر روح��ی و روانی انرژی مضاعفی 
برای کار به ما می داد و با بررسی تمام نکات، شهرداری 
را بدهکار می کرد اما پروژه را جلو می بردیم تا به سال 

آینده نیفتد و مبلغ کمتری نیز هزینه شود. 
ما تلاش کردیم جهادی کارکرده و س��ریع پروژه ها 
را به پایان برسانیم چون به نفع شهرداری و مردم بود.

در آغاز به کار ش��ورای پنجم می گفتند شهرداری 
بدهی داشته و این درست است؛ ما حسابرسی کرده و 
اعلام کرده بودیم شهرداری 15 هزار میلیارد تومان به 
بانک ها و پیمانکاران بدهی دارد و این برای س��ال آخر 
کار م��ا نبوده و در تمام س��ال های کاری، ما به همین 

شکل کار می کردیم. 
شهرداری هر سال پول قرض کرده و پروژه ها را انجام 
داده و می توانس��ت کم کم بدهی آن را پرداخت کند. 
دولت نیز در وزارت راه  و شهرسازی پیمانکاران زیادی 
دارد که از این وزارتخانه طلبکارند و پس از انجام کار، 

بدهی پیمانکاران را پرداخت می کند. 
الان بحث باغات به وجود آمده که ما نمی خواهیم 
ش��هر را بفروش��یم. این بسیار خوب اس��ت اما ما هم 
نمی گفتیم باغ و شهر را بفروشیم و با این پروژه ارتش 
که الان 06 را می خواهند دریافت کنند، ما مخالف بودیم 
و می گفتیم فضای آزاد این منطقه بیشتر است تا اینکه 

آپارتمان های بلند مرتبه آنجا را فرا بگیرد.
اینک��ه آنج��ا تراکم جمعیتی کمتر اس��ت به نفع 
ش��هر اس��ت تا اینکه بیایند بقیه آن را پارک کنند و 
بلندمرتبه سازی شود و از نظر من آن فضای سبز فایده ای 

برای اهالی ندارد. 
در برخ��ی کارها نیز با مردم راه می آمدیم و مردم 
را کمک می کردیم. ما در آن زمان گفتیم هر کس��ی 
ع��وارض ساختمان س��ازی خود را بخواه��د بپردازد، 
می تواند تقس��یط کند، ما برای تش��ویق مردم برای 
ساخت بافت های فرسوده، گرفتن عوارض ساختمانی 
را به صورت اقس��اط نزدیک به 2 س��اله می بستیم و 
خانواده ایثارگران و ش��هدا نیز 3 س��اله می توانستند 
اقس��اط خود را بدون پرداخت به��ره بپردازند. یکی 
دیگ��ر از کارهای��ی که در آن زم��ان صورت پذیرفت 
نگرفتن عوارض ساختمان سازی از بخش هایی از بافت 
فرسوده که در شورای عالی شهرسازی تصویب شده، 
بود که برای ساختمان سازی اصلا عوارض ساختمانی 
نمی پرداختند. البته سال بعد مجلس تصویب کرد از 
مالکان بافت های فرس��وده در تمام کشور، 50 درصد 

عوارض ساختمانی بگیرند. 
حتی درباره بناهایی که در بافت فرسوده بودند متذکر 
شدیم اگر خلافی انجام شده جرایمش را نیز ببخشند 
چون با خود می گفتیم اگر آنها از نظر مالی مش��کلی 
نداشتند قطعا منزل خود را می ساختند و نمی گذاشتند 

بافت فرسوده دارای خطراتی برای شان باشد. 
این مطلب باعث ش��د در مرکز و جنوب ش��هر در 
بافت های فرس��وده تحرک ساختمان سازی به وجود 
آید، بافت های فرس��وده کمتر شود و ساختمان سازی 

ارزان قیمت- و نه به عنوان سرمایه داری- افزایش پیدا 
کند و مردمی که از نظر مالی ضعیف بودند می توانستند 

ساختمان سازی کرده و منزل شان را نو کنند. 
بانک ها نیز قرار بود کمک کنند و وام پرداخت کنند 
که متأسفانه این اتفاق نیفتاد. ما تلاش زیادی کردیم 
که این کار انجام شود اما بانک ها می گفتند باید ارگانی 
بیاید و س��ود ما را بدهد که دولت هم این کار را نکرد 
در عین اینکه در قانون بود که این کار باید انجام شود. 
نظایر این مسائل بسیار پیش آمد و تصویب شد و در 
طول این سال ها انجام دادیم و اجرا کردیم و تحرک در 
شهر به وجود آمد و نه تنها در تهران بلکه در شهرهای 
دیگر نیز این تحرک به وجود آمد ولی متأس��فانه الان 

دوران رکود و سکون است. 
تجربیات بسیاری در دوران کاری مان داشتیم که همه 
را مکتوب شده در اختیار دوستان مان در شورای پنجم و 
شهرداری گذاشته ایم و شهرداری در آن زمان خدمات و 
مصوبات خود را به صورت جزوه درآورده و گزارشات را 

مکتوب کرده که در شهرداری ها موجود است. 
ما توانس��تیم برای شهر درآمدزایی سالم کرده و از 
همان درآمدزایی برای آبادانی شهر هزینه کنیم. شهر 
موجودی زنده است و زمانی که برای آن کار می شود، 
چند سال بعد دیده و برداشت می شود و در حال حاضر 
اگر کاری انجام نمی دهند، نتیجه را چند س��ال آینده 

خواهیم دید. 
در حال حاضر شاید مشکلات به چشم نیاید و معاونت 
خدمات ش��هری، شهر را تمیز نگه دارد اما شهر فقط 
انجام این خدمات نیس��ت و نیازهای دیگرش نیز باید 
برآورده شود؛ بحث ترافیک، اتوبوس ها و مترو در دوران 
کرونا وضع خوبی نداشته، تراکم دارد و مردم مجبورند 
با اتومبیل های خود سفر کنند که علاوه بر آلودگی هوا، 

ترافیک پیچیده و متراکمی نیز داریم. 
هر روز باید به سمت جلو حرکت کنیم و باید روشی 
جدید داشته باشیم؛ پسماندهای خشک و تر باید از هم 
جدا شود؛ یک دستگاه زباله سوز در شهر تهران وجود 
دارد که 200 تن ظرفیت دارد و ما در تهران به زباله سوز 
2 هزار تنی نیاز داریم. در زمان مدیریت ما در آستانه 
بستن قرارداد زباله سوزهای جدید بودیم که میسر نشد. 
در حال حاضر زباله ها را دفن می کنند که شیرابه های 

آنها برای زمین مضر است. 
رسیدگی به شهر، بودجه، توان و مدیریت می خواهد 
که بتوان آن را اداره کرد و در شهری چون تهران که 10 
میلیون نفر در روز و ۹ میلیون نفر در شب جمعیت دارد، 
انرژی زیادی می برد تا شهری تمیز و سالم برای مردم باشد 
و در عین حال باید شهرداری گام های رو به جلو بردارد 
و تجربیات دنیا را پیاده کند. نباید هیچگاه توقف داشت 
و اگر توقف کنیم چند سال بعد می بینیم از دنیا عقبیم. 
*رئیس 3 دوره شورای شهر تهران

]   نوید مؤمن  [
توقف در ایستگاه نخست
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